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Wydrukuj i wywieś  

w gablotce 

BIULETYN KRAJOWEJ SEKCJI OŚWIATY I WYCHOWANIA 

Nie wykluczamy żadnej formy protestu! 
 

Wywiad z Przewodniczącym Krajowej Sekcji Oświaty i Wychowania NSZZ „Solidarność” – Ryszardem Proksą  

- Panie Przewodniczący, jak ocenia Pan przedstawione wczoraj przez Ministerstwo Edukacji i Nauki propozycje 
dotyczące pragmatyki zawodu nauczyciela? 

- To, co nam przedstawiono, to pakiet anty-nauczycielskich i anty-ƻǏǿƛŀǘƻǿȅŎƘ ǇǊƻǇƻȊȅŎƧƛΦ .ǳƭǿŜǊǎǳƧŊŎȅ ƧŜǎǘ Ŧŀƪǘ 

ȊƱƻȍŜƴƛŀ ƴŀƳ ǇǊƻƧŜƪǘǳ ƧŜǎȊŎȊŜ ōŀǊŘȊƛŜƧ ƴƛŜƪƻǊȊȅǎǘƴȅŎƘ ȊƳƛŀƴΣ ƴƛȍ ǿ ƳŀƧǳ ǘŜƎƻ ǊƻƪǳΦ tǊȊȅǇƻƳƛƴŀƳΣ ȍŜ b{½½ 

α{ƻƭƛŘŀǊƴƻǏŏέ ǿ ŎŀƱƻǏŎƛ ƧŜ ƻŘǊȊǳŎƛƱŀΦ tǊƻǇƻȊȅŎƧŜ ƳƛƴƛǎǘŜǊǎǘǿŀ ōȅƴŀƧƳƴƛŜƧ ƴƛŜ ǎƱǳȍŊ ǇƻŘƴƛŜǎƛŜƴƛǳ ǇǊŜǎǘƛȍǳ ȊŀǿƻŘǳ 

ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŀΦ {Ŋ ƴŀǘƻƳƛŀǎǘ ǿȅǊŀȊŜƳ ōǊŀƪǳ ǎȊŀŎǳƴƪǳ Řƭŀ ǘŜƧ ƎǊǳǇȅ ȊŀǿƻŘƻǿŜƧ ƛ ƴƛŜȊƴŀƧƻƳƻǏŎƛ ǊŜŀƭƴȅŎƘ ǿŀǊǳƴƪƽǿ ƧŜƧ 

pracy. ¢ŀƪƛŜ ȊŘŀƴƛŜ ǿȅǊŀȊƛƭƛǏƳȅ ǇƻŘŎȊas spotkania w ministerstwie. 

- Czy przedstawione propozycje w jakikolwiek sposób nawiązują do VI punktu Porozumienia podpisanego przez 
Rząd RP a NSZZ „Solidarność” w 2019 r.? 

- Niestety, mimo medialnych deklaracji Ministra P. Czarnka, nie ma w nich mowy o ǇƻǿƛŊȊŀƴƛǳ ǿȅƴŀƎǊƻŘȊŜƵ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭƛ ȊŜ ǏǊŜŘƴƛŊ ǇƱŀŎŊ  
ǿ ƎƻǎǇƻŘŀǊŎŜ ƴŀǊƻŘƻǿŜƧΦ ½ŀƳƛŀǎǘ ǘŜƎƻΣ ƴŀǎȊŜ ǇŜƴǎƧŜ ȊŀƭŜȍŜŏ ƳŀƧŊ ƻŘ ƪǿƻǘȅ ōŀȊƻǿŜƧ ǳǎǘŀƭŀƴŜƧ Ŏƻ Ǌƻƪǳ ǇǊȊŜȊ Ǉƻƭƛǘȅƪƽǿ ς tak, jak obecnie.  
½ ǿƛŜƭƪƛƳ ǳōƻƭŜǿŀƴƛŜƳ ǇǊȊȅƧƳǳƧŜƳȅ ŦŀƪǘΣ ƛȍ ǇǊȊŜȊ ōƭƛǎƪƻ нΣр Ǌƻƪǳ ǊŜǎƻǊǘ ŜŘǳƪŀŎƧƛ ƴƛŜ ōȅƱ ǿ ǎǘŀƴƛŜ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀŏ ǇǊƻǇƻȊȅŎƧƛ ǎȅǎǘŜƳǳ 
ǿȅƴŀƎǊŀŘȊŀƴƛŀ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭƛΣ ƻ ƧŀƪƛƳ ōȅƱŀ Ƴƻǿŀ ǿ ƴŜƎƻŎƧŀŎƧŀŎƘ ǿ нлмф ǊΦ ²ƽǿŎȊŀǎ ōȅƭƛǏƳȅ ǇǊȊŜƪƻƴŀƴƛΣ ȍŜ ŘƻƪǳƳŜƴǘ ǇƻŘǇƛǎŀƴȅ ǇǊȊŜȊ 
²ƛŎŜǇǊŜȊŜǎŀ wŀŘȅ aƛƴƛǎǘǊƽǿΣ aƛƴƛǎǘǊŀ wƻŘȊƛƴȅΣ tǊŀŎȅ ƛ tƻƭƛǘȅƪƛ {ǇƻƱecznej, Ministra Edukacji Narodowej, Szefa Kancelarii Prezesa Rady 
aƛƴƛǎǘǊƽǿ ƻǊŀȊ tƻŘǎŜƪǊŜǘŀǊȊŀ {ǘŀƴǳ ǿ aƛƴƛǎǘŜǊǎǘǿƛŜ Cƛƴŀƴǎƽǿ Ƴŀ ǎǿƻƧŊ ǿŀǊǘƻǏŏΦ 5ȊƛǏ ǇǊȊŜƪƻƴŀƭƛǏƳȅ ǎƛťΣ ȍŜ wȊŊŘ wt ƭŜƪŎŜǿŀȍȅ ǇƻǊƻȊǳƳƛŜƴƛŀ 
ǇƻŘǇƛǎŀƴŜ Ȋ b{½½ α{ƻƭƛŘŀǊƴƻǏŏέΣ ƴƛŜ ŘƻǘǊȊȅƳǳƧŜ ǎǿƻƛŎƘ ȊƻōƻǿƛŊȊŀƵ ƛ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ƎƻŘƴȅ ȊŀǳŦŀƴƛŀΦ 

- Ministerstwo ogłosiło podwyżki nauczycielskich pensji o ponad 1000 zł od następnego roku szkolnego. Na czym mają one polegać? 

- hōŜŎƴŀ ǿƱŀŘȊŀΣ Ƨŀƪ ǇƻǇǊȊŜŘƴƛŜΣ ǿǇǊƻǿŀŘȊŀ ǿ ōƱŊŘ ƻǇƛƴƛť ǇǳōƭƛŎȊƴŊ ǇƻǎƱǳƎǳƧŊŎ ǎƛť ƪǿƻǘŀƳƛ αǏǊŜŘƴƛŜƎƻέ ƭǳō αǇǊȊŜŎƛťǘƴŜƎƻέ ǿȅƴŀƎǊƻŘȊŜƴƛŀ 
ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŀΦ {Ŋ ƻƴŜ ȊŀǿȅȍƻƴŜΣ ōƻ ǿƭƛŎȊŀ ǎƛť Řƻ ƴƛŎƘ ƴǇΦ ƻŘǇǊŀǿȅ ŜƳŜǊȅǘŀƭƴŜ ŎȊȅ ǿȅǎƻƪƛŜ ŘƻŘŀǘƪƛ ƪŀŘǊȅ ƪƛŜǊƻǿƴƛŎȊŜƧΦ ¢ŀƪƛŎƘ ǇƛŜƴƛťŘȊȅ  
ƴƛŜ ȊŀǊŀōƛŀ ǇǊȊŜŎƛťǘƴȅ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭΦ ² ȊǿƛŊȊƪǳ Ȋ ǇƻƳȅǎƱŜƳ ǇƻŘƴƛŜǎƛŜƴƛŀ ǇŜƴǎǳƳ ƻ п ƎƻŘȊƛƴȅ ƻǊŀȊ ƭƛƪǿƛŘŀŎƧƛ ŎȊťǏŎƛ ȊŀƪƱŀŘƻǿŜƎƻ ŦǳƴŘǳǎȊǳ 
ǏǿƛŀŘŎȊŜƵ ǎƻŎƧŀƭƴȅŎƘ ƛ мллл ȊƱ ƴŀ ǎǘŀǊǘ Řƭŀ ǎǘŀȍȅǎǘƽǿΣ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŜ ǎŦƛƴŀƴǎƻǿŀƭƛōȅ ǎƻōƛŜ ǘȊǿΦ αǇƻŘǿȅȍƪƛέ ǎŀƳƛΦ ² ǳǎǘŀǿƛŜ ōǳŘȍŜtowej  
ƴŀ нлнн Ǌƻƪ ƴƛŜ Ƴŀ ȊŀǇƭŀƴƻǿŀƴȅŎƘ ǇƛŜƴƛťŘȊȅ ƴŀ ǇƻŘǿȅȍƪƛ ǿ ƻǏǿƛŀŎƛŜΣ ŀ ƻƎƱƻǎȊƻƴŜ ǿŎȊƻǊŀƧ т ƳƭŘ ȊƱ ǘƻ ŘƻŘŀǘƪƻǿŜ ǏǊƻŘƪƛ Ȋ ǊŜȊŜǊǿȅ 
przeznaczone na dwa lata ς 2022 i 2023! 

- W trakcie konferencji prasowej Minister D. Piontkowski powiedział, że propozycja podniesienia pensum do 22 godzin, to tak naprawdę 
zwiększenie o jedną godzinę. Przeciętnie bowiem nauczyciel ma obecnie 3 godziny ponadwymiarowe. Skoro tak, to skąd wziąć tę brakującą 
godzinę? 

- .ǊŀƪǳƧŊŎŀ ƎƻŘȊƛƴŀ ǇǊȊŜƳƴƻȍƻƴŀ ǇǊȊŜȊ ƭƛŎȊōť ƻƪΦ тлл ǘȅǎΦ ǇǊŀŎǳƧŊŎȅŎƘ ŘȊƛǏ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭƛ ŘŀƧe 700 000 godzin czyli ponad 30 ллл ōǊŀƪǳƧŊŎȅŎƘ 
ŜǘŀǘƽǿΦ ½ŀǘŜƳ ƻƪƻƱƻ ол ǘȅǎΦ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭƛ ǎǘǊŀŎƛƱƻōȅ ǇǊŀŎťΦ tǊȊȅƪƱŀŘŜƳ ǎŊ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŜ ŜŘǳƪŀŎƧƛ ǿŎȊŜǎƴƻǎȊƪƻƭƴŜƧΣ ƳŀƧŊŎȅ ȊŜ ǎǿƻƛƳi uczniami  
klas I - LLL му ƎƻŘȊƛƴ ȊŀƧťŏΦ aŀƱŜ ŘȊƛŜŎƛ ƴƛŜ ƳƻƎŊ ƳƛŜŏ ǿƛťŎŜƧ ȊŀƧťŏ ǘȅƎƻŘƴƛƻǿƻΦ {ƪŊŘ  ȊŀǘŜƳ ƳŀƧŊ ǎƛť ǿȊƛŊŏ ōǊŀƪǳƧŊŎŜ п ƎƻŘȊƛƴȅΚ bŀǳŎȊȅŎƛŜƭŜ 
ǎǘǊŀŎƛƭƛōȅ ȊŀǘǊǳŘƴƛŜƴƛŜ ǿ ǇŜƱƴȅƳ ǿȅƳƛŀǊȊŜΦ 5ƭŀǘŜƎƻ „Solidarność” nigdy nie zgodzi się na podniesienie pensum. 

- Co sądzi Pan o pomyśle „dostępności” nauczyciela w szkole w wymiarze 8 godzin tygodniowo? 

- aƛƴƛǎǘŜǊ /ȊŀǊƴŜƪ ƻƎƱŀǎȊŀΣ ȍŜ ȊǿŀƭŎȊŀ ōƛǳǊƻƪǊŀŎƧťΣ ŀ ǇǊƻǇƻƴǳƧŜ ŜǿƛŘŜƴŎƧƻƴƻǿŀƴƛŜ ŎȊŀǎǳ ǇǊŀŎȅ ǇǊȊŜȊƴŀŎȊƻƴŜƎƻ ƴŀ ǎȊƪƻƭŜƴƛŀΣ ǇƻǎƛŜdzenia Rady 
tŜŘŀƎƻƎƛŎȊƴŜƧΣ ȊŜōǊŀƴƛŀ Ȋ ǊƻŘȊƛŎŀƳƛΣ ǊƻȊƳƻǿȅ Ȋ ǳŎȊƴƛŀƳƛΣ ǿȅŎƛŜŎȊƪƛΣ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿȅǿŀƴƛŜ ǳǊƻŎȊȅǎǘƻǏŎƛ ƛ ƛǘǇΦ bƛŜ ǊƻȊǳƳƛŜƳΣ ŎȊŜƳǳ ǘƻ Ƴŀ ǎƱǳȍȅŏΦ 
²ƛŜƭǳ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭƛ ǿƻƭŀƱƻōȅ ƛǏŏ Řƻ ǇǊŀŎȅ ƴŀ у ƎƻŘȊƛƴ ƛ ƳƛŜŏ Ǉƻ ƧŜƧ ȊŀƪƻƵŎȊŜƴƛǳ ŎȊŀǎ Řƭŀ ǎƛŜōƛŜ ƻǊŀȊ ǊƻŘȊƛƴȅΦ ² ǎȊƪƻƭŜ ƴŀǳŎȊȅŎƛel nie ma 
zapewnionego - ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŜƎƻ ǿȅǇƻǎŀȍƻƴŜƎƻ - ƳƛŜƧǎŎŀ Řƻ ǎǇƻƪƻƧƴŜƧ ǇǊŀŎȅΦ tǊŀŎǳƧŜ ǿƛťŎ ǿ ŘƻƳǳ ƪƻǊȊȅǎǘŀƧŊŎ Ȋ ǿƱŀǎƴŜƎƻ ǎǇǊȊťǘǳ 
ƪƻƳǇǳǘŜǊƻǿŜƎƻΣ ƱŊŎȊŀ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿŜƎƻΣ ǇƻǿƛŜƭŀ ƳŀǘŜǊƛŀƱȅ Řƭŀ ǳŎȊƴƛƽǿ ƴŀ ƪǳǇƛƻƴȅƳ ǇǊȊŜȊ ǎƛŜōƛŜ ǇŀǇƛŜǊȊŜΦ aƛƴƛǎǘǊƻǿƛŜ ŜŘǳƪŀŎƧƛ ȊƳƛŜƴƛŀƧŊ ǎƛťΣ  
ŀ ȍŀŘŜƴ Ȋ ƴƛŎƘ ƴƛŜ ŎƘŎŜ ǇƻŘƧŊŏ ǘŜƳŀǘǳ ǎǘŀƴŘŀǊȅȊŀŎƧƛ ǿ ƻǏǿƛŀŎƛŜΣ ƪǘƽǊŊ ǇƻǎǘǳƭǳƧŜmy od wielu lat. 

- Jak ocenia Pan pomysł wprowadzenia stopni specjalizacji dla nauczycieli? 

- ² ǇƻƎƻƴƛ Ȋŀ ŘƻŘŀǘƪƻǿȅƳƛ ǇƛŜƴƛťŘȊƳƛ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŜ ōťŘŊ ŎƘŎƛŜƭƛ ȊŘƻōȅǿŀŏ ǎǘƻǇƴƛŜ ǎǇŜŎƧŀƭƛȊŀŎƧƛΦ ½ ƧŜŘƴŜƧ ǎǘǊƻƴȅ ōťŘȊƛŜ ǎƛť ǘƻ ƻŘōȅǿŀŏ ƪƻǎȊǘŜƳ 
czasu przeznaczonego na ǇǊŀŎť Ȋ ǳŎȊƴƛŜƳΦ ½ ŘǊǳƎƛŜƧ ȊŀǏΣ ōťŘȊƛŜ ǘƻ ƪƻƭŜƧƴŀ ƻƪŀȊƧŀ Řƻ ȊŀǊŀōƛŀƴƛŀ ǇǊȊŜȊ ǊƽȍƴŜ ƛƴǎǘȅǘǳŎƧŜ ŘǳȍȅŎƘ ǏǊƻŘƪƽǿ  

na szkoleniach lub publikacjach.  

- Co sądzi Pan o pomyśle kwotowego określania minimalnych dodatków do wynagrodzenia? 

- YǿƻǘƻǿŜ ƻƪǊŜǏƭŀƴƛŜ ǿȅǎƻƪƻǏŎƛ ŘƻŘŀǘƪƽǿ ƧŜǎǘ Řǳȍƻ ōŀǊŘȊƛŜƧ ƴƛŜƪƻǊȊȅǎǘƴŜ ƴƛȍ ƴǇΦ ǇǊƻŎŜƴǘƻǿŜΦ YŀȍŘŜƎƻ ǊƻƪǳΣ  
Ȋ ǇƻǿƻŘǳ ƛƴŦƭŀŎƧƛ όƻǎǘŀǘƴƛƻ ǇƻǿȅȍŜƧ р҈ύΣ ǎƛƱŀ ƴŀōȅǿŎȊŀ ǿȅƴŀƎǊƻŘȊŜƵ ƳŀƭŜƧŜΦ WŜǎǘŜƳ ǘŜƳǳ ȊŘŜŎȅŘƻǿŀƴƛŜ ǇǊȊŜŎƛǿƴȅΦ 

- Panie przewodniczący, co zrobi „Solidarność” w takiej sytuacji? 

- ZǿƻƱŀƳ ƴŀŘȊǿȅŎȊŀƧƴŜ ǇƻǎƛŜŘȊŜƴƛŜ wŀŘȅ YǊŀƧƻǿŜƧ {ŜƪŎƧƛ hǏǿƛŀǘȅ ƛ ²ȅŎƘƻǿŀƴƛŀΦ tƻŘŜƧƳƛŜƳȅ ŘŜŎȅȊƧť ƻ ƴŀǎȊȅŎƘ 
kolejnych krokach. Nie wykluczam ȍŀŘƴŜƧ ŦƻǊƳȅ ǇǊƻǘŜǎǘǳΦ 

Monika ĹwikliŒska 
rzecznik prasowy KSOiW NSZZ ĂSolidarnoŜĺò 


